

DATA PROTECTION AGREEMENT – FNRS EXPERTS

The expert or member of scientific commissions and juries of the FNRS and its specialized Associated Funds (the “Expert”) fulfils scientific research missions as detailed in the Guide for reviewers with the Fund for scientific research in the French-speaking Community of Belgium, the Fonds de la Recherche Scientifique - F.R.S.-FNRS (the “FNRS”) and its specialized Associated Funds, involving the processing and consultation of personal data.

This Data Protection Agreement (“DPA”) is entered into by the FNRS and the Expert and supplements the Guide for reviewers.

This DPA shall be effective as of its date of signature until the termination of the Expert’s mission as detailed in the Guide for reviewers.

The parties acknowledge and agree that: (a) the Guide for reviewers describes the subject matter and details of the processing of personal data by the Expert, (b) the Expert acts as a Processor of the FNRS, (c) the FNRS acts as Controller (or joint controller) and (d) each party will comply with the obligations applicable to it under Regulation (EU) 2016/679 of the European Parliament and the Council of 27 April 2016 on the protection of individuals with regard to the processing of personal data and on the free movement of such data (the “GDPR”) and any other applicable regulation.

By entering into this DPA, the Expert will process personal data (a) only in accordance with applicable law and (b) only to perform its mission as detailed in the Guide for reviewers, scrupulously respecting the rules mentioned therein, which form an integral part of the contractual relationship between the FNRS and the Expert.

In accordance with the following, the Expert agrees to:

- Process personal data in accordance with the documented instructions provided by the FNRS;
- Take all possible security measures in view of the nature of the processing operations it carries out on behalf the FNRS, in order to protect the personal data (see Annex of the Guide for reviewers on data protection in the context of the evaluation);
- Assist the FNRS in ensuring compliance with the obligations under Articles 32 to 36

of the GDPR (notification to the supervisory authority, data protection impact assessment, etc.);

- Make available to the FNRS, on first request, all necessary information relating to personal data;
- Delete, at the end of its mission, all personal data related to the mission.

The FNRS agrees and authorizes the Expert to process personal data inside and outside the European Economic Area (the “EEA”). Where the Expert is located outside the EEA or will otherwise directly process personal data from outside the EEA, the personal data will be transferred to jurisdictions outside the EEA. Where any such transfers are not made to jurisdictions which are covered by an adequacy decision under article 45 of the GDPR, the parties agree that the standard contractual clauses for the transfer of personal data to third countries pursuant to the GDPR as approved by the European Commission by decision (EU) 2021/914 will apply to those transfers (the “SCC”). Where the SCC apply to a given transfer to the Expert, those SCC are hereby accepted by the parties as incorporated in this DPA by reference, with the following specifications: (a) only the clauses of the SCC under module two apply, (b) under clause 9(a) of the SCC, option 2 is applicable, and (c) under clause 13 of the SCC the first option is applicable.

The FNRS shall be responsible for providing information to the data subjects who are the subject of the processing activities at the time of collection of the data in compliance with Articles 12 and 13 of the GDPR, as well as for following up on their requests to exercise their rights.

The Expert understands that if it does not comply with the instructions of the FNRS, it may be requalified as a Controller in the sense of Article 28.10 of the GDPR.

By the present DPA, subject to the applicable Belgian legislation and to the exclusive jurisdiction of the courts of Brussels in Belgium, the Expert confirms that it agrees to strictly comply with the commitments set out in the present DPA.



L'experte ou l'expert ou membre des commissions scientifiques et jurys du FNRS et de ses Fonds associés spécialisés ("Expert") remplit des missions de recherche scientifique telles que détaillées dans le Guide de l'évaluateur auprès du Fonds pour la recherche scientifique en Communauté française de Belgique, le Fonds de la Recherche Scientifique - F.R.S.-FNRS (le "FNRS") et ses Fonds associés spécialisés, impliquant le traitement et la consultation de données personnelles.

Le présent Accord de protection des données ("APD") est conclu entre le FNRS et l'Expert et complète le Guide de l'évaluateur.

Le présent APD prend effet à compter de sa date de signature jusqu'à la fin de la mission de l'expert telle qu'elle est détaillée dans le Guide de l'évaluateur.

Les parties reconnaissent et conviennent que : (a) le Guide de l'évaluateur décrit l'objet et les détails du traitement des données personnelles par l'Expert, (b) l'Expert agit en tant que Sous-traitant du FNRS, (c) le FNRS agit en tant que Responsable du traitement (ou Responsable conjoint) et (d) chaque partie se conformera aux obligations qui lui sont applicables en vertu du Règlement (UE) 2016/679 du Parlement européen et du Conseil du 27 avril 2016 relatif à la protection des personnes physiques à l'égard du traitement des données à caractère personnel et à la libre circulation de ces données (le "RGPD") et de toute autre réglementation applicable.

En concluant le présent APD, l'Expert traitera les données à caractère personnel (a) uniquement conformément à la législation applicable et (b) uniquement pour accomplir sa mission telle que détaillée dans le Guide de l'évaluateur, en respectant scrupuleusement les règles qui y sont mentionnées, lesquelles font partie intégrante de la relation contractuelle entre le FNRS et l'évaluateur.

Conformément à ce qui suit, l'Expert accepte de :

- Traiter les données personnelles conformément aux instructions documentées fournies par le FNRS ;
- Prendre toutes les mesures de sécurité possibles compte tenu de la nature des opérations de traitement qu'il effectue pour le compte du FNRS, afin de protéger les données personnelles (voir l'annexe du Guide l'évaluateur sur la protection des données dans le cadre de l'évaluation) ;
- Aider le FNRS à assurer le respect des obligations prévues aux articles 32 à 36 du RGPD (notification à l'autorité de contrôle,

analyse d'impact sur la protection des données, etc. ;)

- Mettre à la disposition du FNRS, à première demande, toutes les informations nécessaires relatives aux données personnelles ;
- Supprimer, à la fin de sa mission, toutes les données personnelles liées à la mission.

Le FNRS accepte et autorise l'Expert à traiter les données personnelles à l'intérieur et à l'extérieur de l'Espace économique européen ("EEE"). Lorsque l'Expert est situé en dehors de l'EEE ou traite directement des données à caractère personnel provenant de l'extérieur de l'EEE, les données à caractère personnel sont transférées vers des juridictions situées en dehors de l'EEE. Lorsque ces transferts ne sont pas effectués vers des juridictions couvertes par une décision d'adéquation en vertu de l'article 45 du RGPD, les parties conviennent que les clauses contractuelles types pour le transfert de données personnelles vers des pays tiers conformément au RGPD, telles qu'approuvées par la Commission européenne par la décision (UE) 2021/914, s'appliqueront à ces transferts (les "CCT"). Lorsque les CCT s'appliquent à un transfert donné à l'Expert, ces CCT sont par les présentes acceptées par les parties comme étant incorporées au présent APD par référence, avec les précisions suivantes : (a) seules les clauses des CCT relevant du module deux s'appliquent, (b) en vertu de la clause 9(a) des CCT l'option 2 est applicable, et (c) en vertu de la clause 13 des CCT la première option est applicable.

Le FNRS est chargé de fournir des informations aux personnes concernées qui font l'objet des activités de traitement au moment de la collecte des données, conformément aux articles 12 et 13 du RGPD, ainsi que de donner suite à leurs demandes d'exercice de leurs droits.

L'Expert comprend que s'il ne se conforme pas aux instructions du FNRS, il pourra être requalifié en tant que Responsable du traitement au sens de l'article 28.10 du RGPD.

Par le présent APD, soumis à la législation belge applicable et à la compétence exclusive des tribunaux de Bruxelles en Belgique, l'Expert confirme qu'il accepte de respecter strictement les engagements énoncés dans le présent APD.